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Referat: Møde i det Rådgivende Erhvervsfiskeriudvalg d. 27. april 

2023 

 

 

Dato: 27. april 2023 

Sted: Ministeriet for Fødevarer, Landbrug og Fiskeris departement 

Deltagere: Nis Christensen, Nicolai Højlund, Nanna Møller, Kia Hee Gade, Mads Røddik Christensen, 

Ida Boel Jacobsen, Søren Palle Jensen, Lone Agathon Jensen (online), Marie Louise Flach de Neergaard 

(online), Iben Wiene Rathje, Martin Grynberg Andersen, Lisbet Nielsen, Teitur Tausen, Bent Pallisgaard 

Christensen, Clara Dueholm Jensen, Peter Knuhtsen Egelund, Ole Lundberg Larsen, Svend-Erik 

Andersen, Søren Jacobsen, Marc Eskelund, Esben Sverdrup-Jensen, Lise Laustsen, Søren Anker 

Pedersen (online) 

Referent: Clara Dueholm Jensen/Peter Knuhtsen Egelund    

1. Godkendelse af dagsordenen 

• Dagsordenen blev godkendt. 

2. Kort orientering om status i sager berørt på tidligere møder 

 

a. Undersøgelse af muligheden for at tage krabber i land slået itu i stedet for hele   

• Fiskeristyrelsen oplyste, at det var muligt at slå krabberne itu, men at kløerne forsat skulle 

sidde fast på krabben.  

• DFPO og FSK-PO udtrykte stor bekymring for fiskerne og påpegede det store fødevarespild, 

håndhævelsen af reglen ville medføre. FSK-PO bemærkede derudover, at det kunne have store 

konsekvenser for de fiskere, som havde investeret i udstyr specifikt til krabbefiskeriet. 

• FSK-PO spurgte, om de 75 kg. var pr. landing. Fiskeristyrelsen svarede, at det var pr. landing 

og påpegede, at der skulle være en logbog eller afregning pr. landing. 

• Formanden oplyste, at man i departementet arbejdede på en regelændring i Scheveningen-

gruppen.  

 

b.     Undersøgelse af muligheden for kvotebytte af DØX-torsk 

• Departementet redegjorde for kvotebytterne af DØX-torsk og henviste til bilag udsendt forud 

for mødet.  

 

c. Stillingtagen til endelig afrapportering af arbejdsgruppen om år til år fleksibilitet 
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• Departementet redegjorde for den endelige afrapportering fra arbejdsgruppen om år til år 

fleksibilitet. De foreslåede regelændringer med fastsættelse af skæringsdatoer for uddeling af 

år til år fleksibilitetsmængder forventedes at træde i kraft 1. juli 2023 ved en ændring af 

reguleringsbekendtgørelsen. Derudover oplyste departementet, at fødevareministeren havde 

resolveret, at erhvervets ønske om en forsøgsordning med kvotefleksibilitet for visse FKA-arter 

på fartøjsniveau ikke kunne imødekommes.  

 

d. Høringsprocessen og gældende vejledninger for registrering af hjemtagelse af fisk 

• Departementet redegjorde for høringsprocessen for kontrolbekendtgørelsen.  

• Fiskeristyrelsen oplyste, at der ville være en indfasningsperiode for reglen om at hjemtagning 

af fisk til eget forbrug skal indberettes. 

• Fiskeristyrelsen oplyste, at de ville sørge for at lave en vejledning på området. 

 

e. Undersøgelse af muligheden for at iværksætte et nyt overvågningsprogram, som kunne 

muliggøre, at fiskeri efter dybvandsrejer kunne undtages fra forbud mod fiskeri i lukkede 

områder 

• Fiskeristyrelsen oplyste, at de på baggrund af dialog med de svenske myndigheder vurderede, 

at det ville være muligt at undtage fiskeri efter dybvandsrejer, hvis der blev indført et 

videnskabeligt overvågningsprogram. Fiskeristyrelsen oplyste, at de var i kontakt med DTU-

Aqua om et sådan overvågningsprogram.  

 

f. Orienteringen vedr. bagatelgrænse for bifangst i Østersøen 

• DFPO ønskede en orientering om en bagatelgrænsen for bifangst i Østersøen. 

• Departementet oplyste, at der pågik en juridisk analyse i departementet, og når den forelå, ville 

erhvervet blive orienteret.  

3. Udviklingen i fiskerierne og evt. regeljusteringer  

• Departementet orienterede om nye kvotebytter samt forbruget af den europæiske 

adgangsmængde i norskzone for nordsøsild og atlantoskandisk sild. 

• Fiskeristyrelsen redegjorde for uddelingen af Fiskereserven for IOK-arter og FKA-arter. DFPO 

bemærkede, at de ønskede en overbookning på flere kvotearter, hvilket de forventede ville 

medføre et fald i lejepriserne.  

• På baggrund af data udsendt forud for mødet, orienterede Fiskeristyrelsen om den løbende 

regulering for FKA-rationsfiskerierne, kystfisker-rationsfiskeri og for MAF-rationsfiskeriet.  

• FSK-PO meddelte, at silderationen i Limfjorden ikke for nuværende kunne afsættes, da 

tidligere anvendte afsætningskanaler havde lukket for aktivitet i løbet af foråret.  

4. Orientering om ny lovgivning 

• Departementet oplyste, at genberegningen af kvoteandele var udskudt. Derudover oplyste 

departementet, at reguleringsbekendtgørelsen snart ville blive sendt i offentlig høring med 

forventet ikrafttrædelse den 1.juli 2023. 
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• Erhvervsorganisationerne efterspurgte klarhed over formålet med dette faste punkt på 

dagsordenen, efter at have oplevet, at bekendtgørelser var kommet i høring, uden at det havde 

været berørt på tidligere REFU-møder. 

• Det blev aftalt, at departementet ville tage indholdet af punktet til genovervejelse. 

5. Orientering om status for udmøntning af brexit-aftale 

• Fiskeristyrelsen redegjorde for udmøntningen af brexit-aftalen. 

• DFPO udtrykte tilfredshed med at ordningen nu er udmøntet igangsat.  

6. Orientering om status for ophugningsordning for torskefiskere i 

Østersøen 

• Fiskeristyrelsen redegjorde for ophugningsordningen for torskefiskere i Østersøen. 

• FSK-PO spurgte, om det var den politiske intention med ordningen, at fiskere, som havde fået 

tilsagn men ikke udbetaling, kunne købe et nyt fartøj.  

• Fiskeristyrelsen oplyste, at det ikke var intentionen med ordningen, men at reglerne 

muliggjorde dette. Formanden anmodede om, at FSK-PO indsendte spørgsmålet skriftligt. 

• DFPO anmodede om indsigt i kapacitetsplanen for Østersøen, der var udarbejdet i forbindelse 

med støtteordningen. Formanden anmodede om, at DFPO indsendte en skriftlig anmodning. 

7. Indførelse af retningslinjer for REFU-referatproces  

• Referatprocessen for møderne i det Rådgivende Erhvervsfiskeriudvalg blev drøftet på 

baggrund af et indsendt forslag fra FSK-PO. 

• Det blev aftalt, at departementet fremover ville udarbejde et kortere, mere 

beslutningsorienteret referat, med det formål, at erhvervet hurtigere fik referatet i høring.  

8. Status på kontrol af bomtrawlere i Skagerrak og Nordsøen 

• Fiskeristyrelsen redegjorde for deres kontrolarbejde af bomtrawlere i Skagerrak og Nordsøen. 

Fiskeristyrelsen konstaterede, at de havde foretaget kontrolbesøg på samme niveau som i 

2022, men at der var registreret færre lovovertrædelser. 

9. Drøftelse af rådgivning vedrørende mindstemål for pighvar, slethvar og 

rødtunge 

• Der blev på baggrund af et notat udarbejdet af DTU-Aqua diskuteret mulighederne for en 

indførelse af et mindstemål for pighvar, slethvar og rødtunge.  

• DFPO og FSK-PO bemærkede, at de mente, at mindstemålet skulle indføres på baggrund af 

markedshensyn og ikke af biologiske hensyn.  

• DPPO understregede, at hvis et mindstemål blev indført, var det vigtigt, at det blev tydeliggjort, 

at det skete på baggrund af et markedshensyn. 

• Det blev aftalt, at departementet ville se på muligheden for at indføre et nationalt mindstemål 

på baggrund af markedshensyn.  

10.  Eventuelt 

• DPPO spurgte om en status for arbejdet i arbejdsgruppen for bifangst. Departementet oplyste, 

at næste møde i arbejdsgruppen forventeligt ville blive afholdt i maj eller juni.  
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• Departementet oplyste, at datoen for næste REFU-møde var den 13. juni 2023. 

 


